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رضایی گفت: تاثیر نرخ ارز را باید با تغییراتی که در 
بازار رخ می دهد، بررسی کرد. باید دید بازار نسبت 

به تغییرات نرخ ارز چه واکنشی نشان می دهد.
تاثیر دلار بر قیمت مواد خوراکی می  تواند به دلایل مختلفی 
رخ دهد. اگر یک کشور به طور گسترده وابسته به واردات مواد 
خوراکی باشد، تغییرات نرخ ارز می  تواند قیمت این محصولات 
را تحت تأثیر قرار دهد. افزایش قیمت دلار نسبت به واحد پول 
ملی می تواند منجر به افزایش قیمت مواد خوراکی وارداتی شود.

در برخی صنایع مواد خوراکی، مواد اولیه مورد نیاز برای تولید 
ممکن است وارداتی باشند یا قیمت آنها به نرخ ارز خارجی وابسته 
باشــد. در این صورت، تغییرات نرخ دلار قیمت مواد خوراکی و 
تولیدات مرتبط را تحت تأثیر قرار خواهد داد. همچنین تغییرات 
نرخ ارز می  تواند تأثیر مستقیمی بر قیمت مواد خوراکی در بازار 
جهانی داشته باشد. اگر قیمت دلار نسبت به سایر ارزها افزایش 
یابد، ممکن است کشورهای صادرکننده مواد خوراکی قیمت  ها 
را بــرای تعادل ارزی تنظیم کنند و این تغییرات در قیمت را به 

بازارهای دیگر منتقل کنند.
عوامل داخلی همچون تورم، نرخ بهره، سیاست  های دولتی 

و عوامل اقتصادی داخلی نیز می  توانند تأثیرگذار بر قیمت مواد 
خوراکی باشند. تغییرات نرخ ارز ممکن است تأثیر مستقیمی بر 
این عوامل داخلی داشته باشد و در نتیجه قیمت مواد خوراکی 

را تحــت تأثیر قرار دهد.در نهایت، تأثیــر دلار بر قیمت مواد 
خوراکی به وضعیت خاص هر کشور و عوامل مختلفی که در 

آن تعیین کننده قیمت هستند، بستگی دارد.

تاثیر قابل پیش بینی کردن نرخ ارز بر اصناف
علی رضایی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در پاسخ به این 
سوال که قابل پیش بینی کردن نرخ ارز چه تاثیری بر اصناف 
دارد، گفت: تاثیر نرخ ارز را باید با تغییراتی که در بازار رخ می دهد، 
بررسی کرد. باید دید بازار نسبت به تغییرات نرخ ارز چه واکنشی 
نشان می دهد.  وی در خصوص قیمت گذاری دستوری توسط 
دولت افزود: هیچ زمان قیمت گذاری دستوری، تعیین کننده نرخ 
نبوده است. معمولا نرخ با عرضه و تقاضا مشخص می شود. در 
اغلب بازارها مثل بازار سرمایه، بازار مسکن و بازار خودرو هیچ 
موقع قیمت دستوری تعیین کننده روند بازار نبوده است. معمولا 
قیمت گذاری دســتوری نتیجه عکس دارد و باید اجازه داد، آن 
مکانیسم بازار یا همان نظام عرضه و تقاضا تعیین کننده باشد. 
در مجموع اگر دولت چنین برنامه ای برای قیمت گذاری در نظر 

داشته باشد به احتمال زیاد جواب نخواهد داد.
عملکرد دولت درباره دلارزدایی اقتصاد

عضو کمیســیون اقتصادی مجلس خاطرنشان کرد: مجلس 
جلسات زیادی در زمینه کم کردن وابستگی اقتصاد کشور به دلار 
داشته است اما اینکه تاثیری داشته است یا خیر را مردم باید قضاوت 

کنند. اگر نتیجه عملکرد و تصمیمات اقتصادی کشور در سفره 
مردم دیده نمی شود، نباید به خودمان نمره خوبی بدهیم. در این 
شرایط ارزیابی این است که خوب نبوده است چون اگر خوب بود، 
رضایتمندی مردم بیشتر می شد. در حال حاضر میزان نارضایتی 
در مردم بالا اســت. این نارضایتی به این دلیل است که تاثیرات 
عملکرد دولت در ســفره مردم ملموس نیست. کلا اگر اقتصاد 
در ســطح کلان وضعیت خوبی داشته باشد، می گوییم دولت 
شاخص های اقتصادی را بر اساس کاهش تورم پیش برده است.

تصمیمات اشتباه دولت در حوزه گوشت
رضایی در پایان به گســترش نیــوز گفت: رئیس کل بانک 
مرکزی در صحبت های اخیر خود به طور خاص به گوشــت 
اشاره کرد گفت در مورد گوشت موفق نبودیم و اشتباه کردیم. 
سیاســت های ارزی دولت، وزیر اقتصــاد و بانک مرکزی در 
خصوص گوشت تصمیمات اشتباهی گرفتند. در روزهای اخیر 
قیمت گوشــت از ۴۰۰ هزار تومان به ۶۰۰ تا ۷۰۰ هزار تومان 
رسیده است. بنابراین با اتفاقاتی که شاهد هستیم باید تاکید کنم 
که سیاست های اقتصادی در کشور کارآمد نیست اما در مقاطع 

کوتاهی در جهت ثبات آن اقدام شده است.

نقش دلار بر سفره خانوار

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس: قیمت گوشت سرسام آور شد!  واردات بی رویه برنج متوقف شود
نماینده ساری گفت: مجلس باید در مقابل مافیای واردات برنج ایستادگی کنند 

و واردات بی رویه برنج متوقف شود.
علی بابائی کارنامی در نشست دیروز مجلس در تذکری، گفت: مجلس باید در مقابل مافیای 
واردات برنج ایستادگی کنند و واردات بی رویه برنج متوقف شود، مازندرانی ها از مجلس توقع دارند 
بنابراین باید پرسید این مشکل را چه کسی حل  خواهد کرد؟نماینده مردم ساری و میان دورود در 
مجلس شورای اسلامی خطاب به رئیس جمهور، افزود: بحث ساماندهی کارکنان دولت کی باید 
حل شود؟ بی عدالتی در پرداخت حقوق میان کارکنان دولتی بسیار است لذا چه کسی باید به این 
موضوع رسیدگی کند؟ به گزارش ایلنا، وی ادامه داد: کشور منتظر برقراری عدالت در تمامی ابعاد 

است چراکه مردم در این صورت با مشارکت بالا پای صندوق های رای خواهعند آمد.

 حاجی دلیگانی: به گزارش دیوان محاسبات
 درباره بودجه شرکت های دولتی توجه شود

نماینده مردم شاهین شــهر در مجلس شورای اسلامی خواستار توجه به 
گزارش دیوان محاسبات درباره بودجه شرکت های دولتی و بانک ها در زمان 

بررسی لایحه بودجه سال آینده شد.
حسینعلی حاجی دلیگانی در تذکری در جلسه دیروز مجلس بیان کرد: اکنون زمان بررسی لایحه 
بودجه در مجلس است اما بنده احساس می کنم نسبت به این موضوع غفلت صورت گرفته است.
وی ادامه داد: دولت مکلف اســت گزارش عملکرد بودجه شش ماهه اول شرکت های دولتی، 
بانک ها و موسسات انتفاعی وابسته به دولت را به مجلس شورای اسلامی ارائه کند و کمیسیون 
برنامه و بودجه بلافاصله گزارش را بررســی کرده و به دیوان محاســبات ارسال کند و دیوان 
محاسبات نیز نظر خود را ارائه کند. تا جایی که بنده مطلع شدم گزارش کمیسیون برنامه و بودجه 
به دیوان محاسبات رفته است و دیوان نیز نظر خود را اعلام کرده است.به گزارش ایسنا، نماینده 
مردم شاهین شهر در مجلس با بیان اینکه گزارش دیوان محاسبات باید ملاک بررسی مجلس 
در لایحه بودجه سال آینده باشد، تصریح کرد: اکنون هیچ اشرافیت اطلاعاتی بر روی گزارش 
دیوان محاسبات که مربوط به شرکت های دولتی بوده و بخش عمده ای از بودجه مربوط به این 
حوزه است در مجلس شورای اسلامی وجود ندارد. این رویه باعث می شود تا در آینده شرکت های 
دولتی، بانک ها و موسسات انتفاعی توجهی به این موضوع نداشته باشند.حاجی دلیگانی گفت: 
انتظار می رود تدبیری صورت گیرد و در کمیسیون تلفیق به گزارش دیوان محاسبات در خصوص 

بودجه شرکت های دولتی توجه شود.

 مردم تورم بالای ۴۰درصد و گوشت کیلویی
 ۶۰۰ هزار تومان را تحمل نخواهند کرد

نماینده مردم دورود در مجلس گفت: دولت باید تدبیر ویژه ای برای گرانی 
اقلام خوراکی و معیشتی داشته باشد.

حسین گودرزی در نشست دیروز مجلس در تذکری به وزیر کشور گفت: فرماندار ازنا هفته های 
اخیر به صورت علنی در مجامع و جلسات عمومی بر علیه نماینده فعلی و کاندیدای این دوره 
مجلس سخن می گوید، به نظر شما آیا ایشان از حداقل تجربه حرفه ای در مسئولیتی که به 
او سپرده اید برخوردار است. آیا ایشان به عنوان مسئول برگزاری انتخابات شهرستان می تواند 

سلامت انتخابات که رکن مورد نظر مقام معظم رهبری است را رعایت کند.
نماینده مردم دورود و ازنا در مجلس خطاب به رئیس مدیرعامل راه آهن تصریح کرد: دو ماه 
از سانحه قطار محلی دورود – اندیمشک می گذرد و هنوز قطار جایگزین برای این مسیر ۲۰۰ 
کیلومتری که در اغلب مســیر تنها محل رفت و آمد مردم محروم این منطقه است علیرغم 
قول های مکرر شــما فراهم نشده است.وی خطاب به رئیس سازمان امور عشایر افزود: سهم 
عشایر از صدها هزار میلیارد تومان یارانه مستقیم در کشور فقط چند کیلو آرد در ماه است که 
همکارانتان با ترفندهای مختلف موفق به حذف بخش عمده ای از آن از این قشــر ضعیف و 
محروم و تولیدکننده در شهرستان های دورود و ازنا شده اند، رفع این محدودیت با فوریت مورد 
انتظار است.به گزارش ایلنا، گودرزی در تذکر دیگری به وزیر راه و شهرسازی بیان کرد: تأمین 
اعتبار برای بهره برداری از جاده کمربندی دورود در دهه  مبارک فجر مورد انتظار است.وی خطاب 
به رئیس جمهور گفت: مردم تورم بالای ۴۰درصد و گرانی روزافزون اقلام خوراکی و معیشتی 
به ویژه گوشت کیلویی ۶۰۰ هزار تومان را تحمل نخواهند کرد، تا دیر نشده و توفیقات روزافزون 
دولت در سایه این مشکلات به فراموشی سپرده نشده کاری کنید.این نماینده مردم در مجلس 
یازدهم در تذکری خطاب به وزیر بهداشت افزود: علیرغم تأمین اعتبار اما MRI دورود هنوز 
تحویل نشده است.همچنین گودرزی تصریح کرد: بررسی لایحه افزایش تعطیلات آخر هفته 
به دو روز با توجه به امضای ۱۱۰ نفر از نمایندگان برای بررسی خارج از نوبت مورد انتظار است.

حداقل و حداکثر عیدی امسال کارگران
نماینده کارگران در شورای عالی کار میزان حداقل و حداکثر عیدی کارگران 

برای سال جاری را اعلام کرد.
آیت اسدی نماینده کارگران در شورای عالی کار همچنین در مورد جلسه شورای عالی کار گفت: 
هفته گذشته جلسه شورای عالی کار برگزار شد که نماینده وزیر اقتصاد در مورد مزد منطقه ای 
مطالبی را عنوان کرد که البته چون پیشنهاد به صورت مکتوب نبود که اعضای شورای عالی کار 
آن را مطالعه و بررسی کنند، در واقع به عنوان یک پیشنهاد خام مطرح بود که قابل اعتنا نیست.

اسدی در مورد اینکه جلسات شورای عالی کار برای تعیین حداقل مزد کارگران سال آینده از چه 
زمانی آغاز خواهد شد، گفت: معمولاً در ماه های پایانی سال جلسات شورای عالی کار با حضور 
نمایندگان کارگران، کارفرمایان و دولت برگزار می شود.نماینده کارگران در شورای عالی کار در 
مورد عیدی کارگران هم گفت: طبق قانون کار عیدی کارگران به اندازه دو برابر مزد کارگران 
است، به شرط اینکه از سه برابر حداقل حقوق کارگر بیشتر نشود.به گزارش بازار، وی در مورد 
حداقل حقوق کارگران در سال جاری گفت: حداقل مزد روزانه کارگر در سال جاری ۱۷۶ هزار 
و ۹۴۲ تومان و حداقل مزد ماهانه یک کارگر امسال ۵ میلیون و ۳۰۸ هزار و ۲۸۴ تومان است. 
بنابراین حداقل عیدی کارگران امســال ۱۰ میلیون و ۶۱۶ هزار و ۵۶۸ تومان و حداکثر رقم 
عیدی کارگران ۱۵ میلیون و ۹۲۴ هزار و ۸۵۲ تومان خواهد بود.اســدی در مورد اینکه عیدی 
کارگران معمولاً از چه زمانی پرداخت می شود گفت: بستگی به شرایط نقدینگی و شرایط کاری 
کارفرما دارد که برخی از دی ماه شــروع می کنند و عده ای دیگر از بهمن و اسفند به پرداخت 
عیدی کارگران اقدام می کنند.اسدی همچنین در مورد پرداخت سنوات کارگر هم گفت: سنوات 
کارگر مربوط به پایان کار است، البته اگر کارگر سنوات خود را نگیرد و در آخر کار که می خواهد 

بازنشست شود، دریافت کند به نفعش خواهد بود.

 مصادره اموال؛ راهکاری بازدارنده
 در مبارزه با مفاسد اقتصادی

عضو کمیسیون »اقتصادی« مجلس با بیان اینکه برخورد با مفاسد اقتصادی 
باید به نحوی باشــد که از ارتکاب مجدد جرم جلوگیری کرده و بازدارنده 
باشــد،گفت: مصادره اموال و احکام نظیری آن می تواند در مبارزه با فساد 

اقتصادی موثر باشد.
اصغر سلیمیبا اشاره به برخورد با »مفاسد اقتصادی و ارزی« در کشور گفت: برخورد با مفاسد 
اقتصادی باید متناسب با جرم صورت گرفته باشد و هیچ مماشاتی در این موضوع پذیرفتنی 
نیست.نماینده مردم »سمیرم« در مجلس با بیان اینکه برخورد با مفاسد اقتصادی باید در زمان 
مناسبی صورت پذیرد، بیان کرد: به واقع افکار عمومی ناظر بر برخوردهای صورت گرفته با مفاسد 
است بنابراین این برخوردها باید به موقع رخ داده و محکومیت ها صورت گرفته در زمان مناسبی 
اعلام شود.عضو کمیسیون »اقتصادی« مجلس  در گفت وگو با خانه ملت، با بیان اینکه برخورد 
با مفاسد اقتصادی باید بازدارنده باشد،تصریح کرد: برخورد با مفاسد اقتصادی باید به نحوی باشد 
که از ارتکاب مجدد جرم جلوگیری کرده و بازدارنده باشد. مصادره اموال و احکام نظیری آن می 
تواند در مبارزه با فساد موثر باشد.این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه بروز مفاسد 
اقتصادی باعث کاهش سرمایه اجتماعی نظام می شود، اظهار کرد: کاهش سرمایه اجتماعی در 
پی ایجاد مفاسد اقتصادی به حاکمیت ضربه زده و می تواند باعث بی اعتمادی افکار عمومی شود. 

رئیس شورای اسلامی شهر تهران:
۲۰۰ هزار موتورسیکلت برقی وارد کشور می شود

رئیس شــورای شــهر تهران به آلودگی هوا در تهران اشاره کرد و گفت: 
۲۰۰ هزار موتورســیکلت برقی وارد کشــور می شــود و وزارت صمت 

زیرساخت های آن را فراهم می کند.
مهدی چمران رئیس شــورای شــهر تهران دیروز در جمع خبرنگاران در خصوص لوایح شورا 
توضیحاتی ارائه کرد و گفت: نطق پیش از دســتور و چند تذکر داریم و اساسنامه شرکت ها مورد 
بررسی قرار می گیرد.وی در خصوص آلودگی هوا گفت: عنوان می شود که ۷۰ تا ۸۰ درصد علل 
آلودگی منابع آلاینده متحرک هستند.وی در خصوص مازوت سوزی گفت: اعلام شده در تهران و 
استان البرز مازوت سوزی صورت نمی گیرد اعلام شده در شازند نزدیکی اراک این اقدام انجام می شود 
که آلودگی آن ربطی به تهران ندارد.به گزارش بازار، رئیس شورای شهر تهران با بیان اینکه ۲۰ درصد 
از آلاینده های متحرک مربوط به موتورسیکلت ها است گفت: برنامه هایی برای برقی سازی صورت 
گرفته و قرار است ۲۰۰ هزار موتورسیکلت برقی وارد شود و البته وزارت صمت هم زیرساخت های 
آن را فراهم می کند.وی در خصوص رفت و روب و نظافت در شهر گفت: روز گذشته طرحی در 
مورد پسماندهای ساختمانی اجرا شد که کار ارزشمندی است اما در خصوص پسماند کار در چند نقطه 

اجرایی شده و نتایج خوبی داشته است امیدواریم در سایر نقاط هم اجرایی شود.

اخبار کوتاه 

نایب رئیس کانون عالی بازنشســتگان 
کشور گفت: وقتی بازنشسته برای خرید 
برنج و مایحتاج خانواده خــود، یا برای 
تأمین هزینه های درمان و یا خرید سنگ 
قبر همسر خود به ما مراجعه می کند و وام 

می خواهد، یعنی اوضاع خیلی بد است.
حقوق ها و مستمری های ناچیز، هزینه های سنگین 
درمان و حمایت های محدود، کارگران و بازنشستگان 
را در وضعیتِ بحران قرار داده است. در چنین شرایطی 

حتی در کلامِ مسئولان مرتبط هم خبری از تغییر سیاست ها برای بهبودِ اوضاع 
معیشت نیست. تکرارِ استدلال هایی چون تأثیر دستمزد بر افزایش نرخ تورم و مطرح 
کردنِ موضوعاتی چون دستمزد منطقه ای و تکرارِ سیاستهایی که به ناکارآمدی 
سیستم درمانِ کارگران و بازنشستگان می انجامد، نشان از بی توجهیِ مسئولان به 

بحرانِ زندگی کارگران و بازنشستگان دارد. 
نصرالله دریابیگی )دبیر اجرایی خانه کارگر مازندران و نایب رئیس کانون عالی 
بازنشستگان کشور( گفت: علی رغم اینکه مسئولان شعار حمایت از قانون می دهند 
اما قانون اجرا نمی شود. کارگران و بازنشستگان در بدترین شرایط معیشتی به سر 
می برند و عدم اجرای قانون کار و تأمین اجتماعی به این اوضاعِ نابسامان دامن زده 
است. وی گفت: در توضیح معیشت کارگران و بازنشستگان باید بگوییم کسانی که 
برای وام به ما مراجعه می کنند، هدفشان از گرفتنِ وام، تأمین حداقلی ترین نیازهای 
زندگی شان است؛ وقتی بازنشسته برای خریدِ برنج و مایحتاجِ خانواده خود، یا برای 
تأمین هزینه های درمان و یا خرید سنگ قبر همسر خود به ما مراجعه می کند و 
وام می خواهد، یعنی اوضاع خیلی بد است. دریابیگی ادامه داد: این ها حداقلی ترین 
نیازهایی اســت که باید با همان حقوق و مستمری ماهانه تأمین شود، نه اینکه 
کارگر و بازنشسته برای تأمین آن به صد نفر رو بیندازد و وام بخواهد و در آخر هم 

خیلی هایشان موفق به دریافتِ وام نشوند.
نایب رئیس کانون عالی بازنشســتگان کشور افزود: حدود ۸۰درصد از کارگران 
کشور و حدود ۷۵ درصد از بازنشستگان حداقل بگیر هستند و حقوق آن ها کفاف 
۱۰درصد از نیازهای زندگی آن ها را هم نمی دهد. در چنین شرایطی مشخص است 
که کارگر و بازنشسته برای تأمین هزینه  ی روزمره ی خود مجبور به قرض کردن و 
گرفتنِ وام می شود. بازنشسته ای که بیش از ۶۰ سال سن دارد، فرزند دانشجو دارد و 
باید جهیزیه تأمین کند و از طرفی خرج دوا و درمان بدهد، چگونه می تواند با حقوق 
ماهی ۷ - ۸ میلیون تومان زندگی کند؟دریابیگی تأکید کرد: وامی که امروز در اختیار 
برخی از بازنشستگان، آن هم با شرایط دشوار قرار می گیرد، واقعا ناچیز است و اصلا 
چیزی شبیه شوخی است. ۲۰ میلیون تومان مشکل بازنشستگان را حل نمی کند. 

دبیر اجرایی خانه کارگر مازندران گفت: تأسف بارتر اینکه همین وامِ ۲۰ میلیون 
تومانی را هم از کارگران دریغ می کنند. درحالیکه بانک رفاه متعلق به کارگران و 
بازنشستگان است و بهره مندی از خدماتِ این بانک کمترین حق آن هاست. البته 
باید تأکید کنم که مشکل عملکرد بانک رفاه نیست، بلکه بانک مرکزی و وزرای 
اقتصاد و کار معتقدند که با پرداخت وام به کارگران و بازنشستگان پول به جامعه 

پمپاژ می شود و این سبب بالا رفتن نرخ تورم می شود. 
به گزارش ایلنا، وی گفت: مسئله این است که اگر کارگران و بازنشستگان حقوق و 
مستمریِ کافی داشتند دیگر چه نیازی به وام بود؟ دولت از یک طرف حاضر نیست 
حقوق را مطابق با نرخ تورم و سبد معیشت افزایش دهد و از طرفی دیگر با آوردنِ 
بهانه هایی چون افزایش نقدینگی و افزایش نرخ تورم، حاضر نیست از کارگران 
و بازنشستگان حمایت کند. نتیجه ی چنین وضعیتی بحرانِ معیشتیِ کارگران و 

بازنشستگان است. 
دریابیگی تأکید کرد: اجرای هدفمندی یارانه ها، حذف ارز ترجیحی، افزایش نرخ ارز 

و… از عوامل افزایش نرخ تورم است، نه پرداخت 
۲۰ میلیون تومان وام به کارگر و بازنشسته ای که 
نمی تواند هزینه ی خورد و خوراک ماهانه ی خانواده ی 

خود را تأمین کند. 
نایب رئیس کانون عالی بازنشســتگان کشور در 
بخش دیگری از صحبتهایش به مسئله ی درمان 
کارگران و بازنشستگان اشاره کرد و گفت: براساس 
قانون اساسی و قانون الزام، درمان باید رایگان باشد. 
ســازمان تأمین اجتماعی باید بستری فراهم کند 
که بیمه شــدگان و بازنشستگانی که پیشاپیش هزینه ی درمان را از حقوق خود 
پرداخت کرده اند، از خدمات درمان باکیفیت و رایگان بهره مند شــوند، اما نه تنها 
این اتفاق نمی افتد، که حتی برای بهره مندی از خدمات درمانی بیمارستان های 
تأمین اجتماعی گاهی حتی، بیمه شده مجبور به پرداختِ زیرمیزی به پزشکان 
می شوند. چرا بازنشسته برای انجام عمل جراحی در بیمارستان تأمین اجتماعی 
باید زیر میزی بدهد؟ دریابیگی گفت: در کنار این مسائل حتی پولی که بابتِ بیمه 
تکمیلی از حسابِ بازنشستگان پرداخت می شود هم نمی تواند نیازِ درمانِ آن ها را 
رفع کند. تأمین اجتماعی نزدیک به ۵۰درصد از هزینه ی بیمه تکمیلی بازنشستگان 
را پرداخت می کند و باقی از حساب بازنشسته پرداخت می شود. در حال حاضر بیش 
از ۱۵۲هزار تومان از حسابِ بازنشستگان کم می شود اما خدماتِ خوبی بابتِ بیمه 

تکمیلی به بازنشستگان ارائه نمی شود و نارضایتی صد درصدی وجود دارد. 
دبیر اجرایی خانه کارگر مازنــدران گفت: پولی که طی چند ماه اخیر از حقوق 
بازنشستگان برای خدمات بیمه تکمیلی کسر شده، به حساب آتیه سازان حافظ واریز 
نشده و به همین دلیل است که آتیه سازان نمی تواند از پسِ تعهداتِ خود در قبال 
درمان بازنشستگان بر بیاید. وی تأکید کرد: وضعیتِ خدمات درمانی بازنشستگان 
هر روز بدتر می شود، در حالیکه همانطور که گفتم طبق قوانین، خدمات درمان باید 
رایگان ارائه شود. دریابیگی در ادامه در مورد بحرانِ معیشتِ کارگران و بازنشستگان 
گفت: آقای وزیر در مصاحبه ی خود بارها مطرح کرده اند که دستمزد کارگران و 
بازنشستگان تورم زاســت؛ فارغ از اینکه این استدلال از اساس بی پایه است باید 
بگوییم که درخواســت ما اجرای قانون است و نه چیزی دیگر. قانون می گوید 
دستمزد باید مطابق با تورم و سبد معیشت تعیین شود اما به بهانه ی تأثیر دستمزد بر 

نرخ تورم قانون را کنار گذاشته اند. 
نایب رئیس کانون عالی بازنشستگان کشور افزود: در چنین شرایطی از دستمزد 
منطقه ای می گویند؛ درست است که در قانون از تعیین دستمزد برای نقاط و صنایع 
مختلف صحبت شــده است، اما وقتی ماده ۴۱ قانون و تعیین دستمزد بر اساس 
نرخ تورم و سبد معیشت را کنار می گذارید چگونه می خواهید مزد منطقه ای را اجرا 
کنید؟ حداقل حقوق یک کارگر امسال باید به بیش از ۱۵ میلیون تومان می رسید، 
اما نهایتا ۸ میلیون تومان تعیین شده است که این دستمزد حتی برای روستاها هم 
بسیار پایین تر از حدی است که بتواند نیازهای یک خانواده ۳.۳ نفری را تأمین کند. 
دریابیگی گفت: بارها شنیده ایم که می گویند کارفرمایان نمی توانند هزینه ی حقوق 
کارگر را بدهند، مقصر این وضعیت کارگران و بازنشستگان نیستند، بلکه سیاستهای 

کلان اقتصادی است. 
دبیر اجرایی خانه کارگر مازندران گفت: حتی دولت حاضر نیست اقداماتِ جبرانی 
برای بهبودِ نسبیِ معیشت کارگران و بازنشستگان انجام دهد. از دولت و مجلس 
می خواهیم که بحرانِ معیشت کارگران و بازنشستگان را جدی بگیرند و برای حل 
آن قدم بردارند. دریابیگی در پایان به تأثیرِ سرکوب مزد بر رکود اقتصادی اشاره کرد 
و گفت: ما هم دچار تورم و هم رکود هستیم؛ کارگران توانایی خریدِ آنچه خود تولید 
می کنند را ندارند. در نتیجه باید قدرت خرید کارگران را با افزایش دستمزد مطابق 

قانون بالا برد، تا راه برای خروج از از بن بستِ رکود تورمی باز شود.

نماینده مردم تفت در مجلس گفت: بحث 
پرداخت حقوق معلمــان خرید خدمات 
توسط نمایندگان مطرح و داد زده شده، 
خود شــما نیز در این خصوص صحبت 
کردید. چــرا باید حقوق معلمی که برای 
تدریس به روستا می رود ۳ ماه پرداخت 

نشده باشد.
سید جلیل میرمحمدی میبدی در نشست دیروز 
مجلس در مخالفت با پیشنهاد الحاقی به لایحه دو 

فوریتی الحاق یک بند به تبصره ۵ ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور 
گفت: بحثی که آقای پژمانفر مطرح می کنند که پرداخت مطالبات و هزینه ها 
برحســب اولویت باشد، حرف و بحث درستی است اما باید توجه کنیم که ماده 
۵ قانون مانع زدایی از توســعه صنعت برق که یک قانون دائمی است دقیقا این 
موضوع را مطرح کرده اســت، باید بر اساس اولویت مطالبات پرداخت و هزینه 
شود. همه این موارد در این قانون به صورت جامع، عددی و رندومی مطرح شده 
و موضوعی که مدنظر آقای پژمانفر اســت عملًا در ماده ۵ قانون مذکور آورده 
شده است.به گزارش خانه ملت، نماینده مردم تفت و میبد در مجلس ادامه داد: 
قصد دارم از سازمان بهزیستی به دلیل برگزاری نمایشگاه خوبی که از عملکرد 

و دستاوردهای خود برگزار کرده تشکر کنم، واقعاً 
عملکرد بســیار خوبی بود و کارهای بسیار عالی 
انجام دادند، یک نکته قابل توجه در این نمایشگاه 
وجود داشت که امیدوارم همکاران به آن دقت کرده 
باشند. مواردی که نیاز است مجلس در کمیسیون 
تلفیق بودجه به داد سازمان بهزیستی برسد برای 
اینکه کیفیت و کمیت عملکرد خود را افزایش دهد 
به خوبی در این نمایشگاه آورده شده بود، امیدوارم 
همکاران با نگاه بسیار خوب به مددجویان بهزیستی 
و مددجویان کمیته امداد توجه وافر داشته باشند.وی خطاب به رئیس مجلس افزود: 
بحث پرداخت حقوق معلمان خرید خدمات توسط نمایندگان مطرح و داد زده شده، 
خود شما نیز در این خصوص صحبت کردید. چرا باید حقوق معلمی که برای 
تدریس به روستا می رود ۳ ماه پرداخت نشده باشد. روز گذشته مدیر مدرسه به من 
اعلام می کند از رنگ و روی فرد مشخص است سوء تغذیه پیدا کرده و نتوانسته 
زندگی و معیشت حداقلی خود را بگذراند، بحث خدمت گذاران مدارس نیز به همین 
شکل است. حقوق این بندگان خدا نیز که رقم زیادی نیست، ما می توانیم یک 
ماه حقوق دریافت نکنیم و زندگی خود را بچرخانیم، در این موارد وزیر آموزش و 
پرورش و آقای منظور به صورت ویژه ورود کنند تا این معضل به خوبی حل شود.

رئیس فراکسیون مجلس گفت: کالابرگ الکترونیکی یک ابزار 
دیجیتال است که قرار شد با استفاده از آن، ۱۱ قلم کالا را توزیع 

کنیم.
 سید محمدرضا میرتاج الدینی رئیس فراکسیون راهبردی مجلس گفت: امروز 
بهبود ارائه خدمات عمومی، حکمرانی داده محور و ارتباط مستقیم مردم با مدیران 
از مزیت های دولت دیجیتال اســت.او ادامه داد: با اشتراک گذاری داده ها میان 
بخش های مختلف کشور در ابتدایی ترین شکل ممکن تحول دیجیتال، استفاده 
از کاغذ بسیار کاهش یافته است .رئیس فراکسیون مجلس با اشاره به اینکه نزدیک 
بــه ۳۰ تا ۴۰ هزار نفر برای نمایندگی مجلس ثبت نام کرده اند، ادامه داد: ثبت 
نام این دوره از انتخابات مجلس دیجیتالی شد و کاهش زیادی در مصرف کاغذ 
داشت.میرتاج الدینی با اشاره به دیجیتالی شدن پرداخت یارانه ها در قالب کالابرگ 

الکترونیکی گفت: کالابرگ الکترونیکی دو سال قبل در مجلس مطرح شد. این 
کالابرگ یک استفاده از ابزار دیجیتال است که قرار شد با استفاده از آن، ۱۱ قلم 
کالا را از طریق آن توزیع کنیم تا مردم به هر فروشگاهی مراجعه کردند کالاها 

را بتوانند خریداری کنند.
وی با اشاره به اینکه رشد شتابنده استارتاپ ها، وجود حکمرانی دیجیتال، توسعه 
اینترنت مبتنی بر فیبر نوری، تصویب صندوق توسعه فیبر نوری و... از مزیت های 
تحول دیجیتال در کشور است، ادامه داد: ما سرمایه انسانی ماهر در این زمینه کم 
نداریم .رئیس فراکسیون راهبردی مجلس گفت: در حوزه دیجیتال شاهد رشد 
استارت آپ ها و افزایش زیرساخت ها هستیم. صندوق شبکه توسعه فیبر نوری 
مصوب شده و اکنون ۴ میلیون مشترک هدفگذاری شده و به ۲۰ میلیون اتصال 

خواهد رسید.

بر اساس دستور وزیر اقتصاد به رئیس سازمان امور مالیاتی، منطقه 
ازد ارس از مالیات و عوارض معاف شد.

 چندی قبل یک نماینده مجلس در مکاتبه با وزیر اقتصاد نوشته بود، بر اساس ماده 
۱۰ قانون مالیات بر ارزش افزوده صادرات کالاها و خدمات از قلمرو گمرکی سرزمین 
اصلی به مناطق آزاد تجاری صنعتی خارج از نقاط جمعیتی که دارای تراز تجاری مثبت 
باشند در صورتی که محصور بودن آنها به صورت سالانه به تأیید گمرک جمهوری 
اسلامی ایران برسد از پرداخت مالیات و عوارض معاف هستند و مالیات و عوارض 
خرید نهاده های آنها مسترد میشود.جنابعالی در جلسه فراکسیون مناطق آزاد تجاری 
- صنعتی و ویژه اقتصادی در روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۵/۳۰ در محل کمیسیون 
تلفیق مجلس شورای اسلامی اعلام فرمودید منطقه آزاد ارس دارای سه شرط مورد 

اشاره در قانون مالیات بر ارزش افزوده میباشد که این خبر موجب خوشحالی مردم، 
فعالین اقتصادی و تولید کنندگان در منطقه گردید.با توجه به گذشت حدود سه ماه از 
تاریخ جلسه و درخواستهای مکرر تولید کنندگان ارس که پیشتازی در تولید و صادرات 
را دارند خواهشمند است دستور فرمایید جهت امیدآفرینی برای سرمایه گذاران فعلی و 
آینده در روند اجرای قانون مساعدت لازم صورت پذیرد.به گزارش اقتصاد آنلاین، در 
همین راستا وزیر اقتصاد در رونوشتی خطاب به رئیس سازمان مالیاتی تاکید کرد، پیرو 
مذاکره با رئیس کل گمرک و محصور بودن منطقه ازاد ارس و فاقد نقطه جمعیتی 
بودن آن در کنار مثبت بودن تراز تجاری که شــرویط ماده ۱۰ قانون مالیات ارزش 
افزوده میباشند، اجرا نمایید. بر این مبنا در اجرای قانون مالیات بر ارزش افزوده ، فعالیت 

اقتصادی مودیان داخل منطقه آزاد ارس به نرخ صفر محاسبه خواهد شد.

 وام 20 میلیون تومانی 
دردی از بازنشستگان دوا نمی کند

 دستمزد باید مطابق با تورم و سبد معیشت تعیین شود

 تأخیر 3 ماه در پرداخت حقوق
 معلمان خرید خدمات قابل قبول نیست

یارانههادیجیتالیمیشود

 منطقه آزاد ارس از مالیات و عوارض معاف شد

نماینده مردم تفت در مجلس:

رکودبازارمسکنتاپایانسالادامهدارد
افزایش قیمت مسکن طی سال های گذشته، دولت را دست به دامن ابزارهای مختلفی 
از جمله فروش متری مســکن، صندوق های زمین و ساختمان و حالا صندوق املاک و 
مستغلات کرده اســت. این در حالی ست که بازار همچنان شاهد تعمیق رکود تورمی 
است. آیا در چنین شرایطی، ابزارهای سرمایه گذاری از قبیل صندوق ها می توانند در تغییر 

وضعیت بازار، موثر باشند؟
افزایش بی رویه قیمت ها در بازار مسکن باعث شد طی چند سال گذشته بحث خرید متری مسکن از بورس 
و تشکیل صندوق املاک و مستغلات بیش از پیش بر سر زبان ها بیفتد و وعده های متعددی در این زمینه از 
سوی مسئولان مطرح شود. این در حالی است که بازار مسکن با رکود تورمی عمیقی دست و پنجه نرم می کند 

و نمی تواند به تقاضای فزاینده مردم پاسخ دهد. 
نقش صندوق املاک و مستغلات در گردش مالی

صندوق املاک و مستغلات یک ابزار مالی در حوزه مسکن است که به سرمایه گذاران خرد امکان می دهد 
با سرمایه ای که در حالت عادی با استفاده از آن نمی توانند وارد بازار مسکن شوند، از سرمایه گذاری در املاک 

سود ببرند. اما آیا بازگشایی صندوق املاک و مستغلات در نهایت چه تاثیری بر بازار مسکن خواهد داشت؟
بیت اله ستاریان، کارشناس اقتصاد مسکن درباره صندوق های املاک و مستغلات به »تجارت نیوز« گفت: 
»صندوق های مربوط به بخش مســکن یکی از ابزارهای مالی است که در دنیا از آن ها استفاده می شود و 

می توانند نقش موثری در گردش منابع مالی مسکن و ساختمان داشته باشند.«
او ادامه داد: »نکته قابل توجه این است که صندوق های املاک عمدتا مورد استفاده بخش دولتی و نیمه دولتی 
قرار می گیرند و بخش خصوصی به ندرت توانایی استفاده از آن را دارد.« ستاریان اضافه کرد: »در کنار این موارد، 
بخش خصوصی نمی تواند از دیگر منابع مالی نیز استفاده زیادی ببرد؛ این در حالی ست که بخش خصوصی 

نقش پررنگی در تولید دارد و سهم حوزه دولتی سه تا پنج درصد است.«
این کارشناس اقتصاد مسکن در مورد دسترسی بخش خصوصی به ابزارهای مالی بیان کرد: »ابزارهای مالی 
باید به گونه ای طراحی شود که در دسترس بخش خصوصی قرار بگیرد، در این صورت می توان گفت این 

صندوق ها می تواند جای خالی منابع را پر کند.«
این کارشناس اقتصاد مسکن همچنین در مورد وضعیت فعلی بازار املاک توضیح داد: »رکود تقریبا در بازار 
مسکن ادامه دارد. دوره های رکود در اثر از بین رفتن تقاضای موثر در بازار به وجود می آید، در حالی که از سوی 
دیگر عرضه نیز به میزان نیاز وجود ندارد. احتمالا این رکود تا پایان امسال ادامه داشته باشد و ممکن است در 

اوایل سال ۱۴۰۳ گشایشی در این زمینه ایجاد شود.«
ستاریان در خصوص سیاست خروج از بازار مسکن بیان کرد: »اصطلاحی در حوزه اقتصاد وجود دارد به نام 
شوک ساختمان که از طریق آن شوکی به بازار وارد شده و تقاضا تحریک می شود؛ این شوک از طریق مواردی 
مانند افزایش تسهیلات صورت می گیرد، اما باز هم این سیاست ها مقطعی است چون عرضه به اندازه تقاضا 

نیست و تولید واحدهای ساختمانی به اندازه ای نیست که پاسخگوی نیاز حقیقی جامعه در زمینه مسکن باشد.«
او توضیح داد: »منابع مالی نیز عمدتا تسهیلات دولتی است و ابزار مالی وجود ندارد که بتواند سرمایه گذار، 
خریدار و تولیدکننده را به هم پیوند بدهد تا چرخش پول سریع تر انجام شود؛ در نتیجه ابزارهای مالی در ایران 

چندان کارآیی ندارد.«
ستاریان بیان کرد: »اکنون بازار مسکن در دوره رکود تورمی قرار دارد و حتی اگر معاملات رونق بگیرد بازار 
وارد رونق تورمی می شود؛ یعنی علاوه بر اینکه تولید و معامله افزایش پیدا می کند قیمت ها نیز بالا خواهد رفت. 
اکنون بازار در دوره رکود تورمی است، قیمت ها نیز کاهش پیدا کرده و به تناسب آن سرمایه گذاری نیز در زمینه 

مسکن پایین آمده است.«
گفتنی ست مجید عشقی، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار به تازگی با بیان اینکه صدور مجوزهای صندوق 
املاک و مستغلات سرعت می گیرد، اعلام کرده است: صندوق های املاک و مستغلات در سه حوزه »جذب 
سرمایه گذاران حوزه ملک، جذب منابع راکد بانک ها و تجدید ارزیابی برای سیستم بانکی« از اهمیت بالایی 

برخوردارند.
او افزوده است: در حوزه املاک و مستغلات سعی ما بر این است که سرعت را در صدور مجوزها افزایش 
دهیم و متقاضیان این صندوق ها را در صف قرار ندهیم زیرا این صندوق ها، در حوزه بانکی موجب شفافیت 

صورت های مالی خواهند شد.

بازاردلالیوتجارتبنزینداغمیشود؟
تبعاتپرداختیارانهبنزینبهافرادفاقدخودرو

داود سوری، اقتصاددان در خصوص احتمال افزایش 
قیمت بنزین در نتیجه اجرای طرح تخصیص یارانه 
بنزین به افراد فاقد خودرو گفت: تجربه های گذشته 
نشــان می دهد که دولت با افزایش نرخ بنزین، 
هیچ تفاوتی در شرایط زندگی مردم ایجاد نخواهد 
کرد. البته با اجرای چنین طرحی احتمال ایجاد نرخ 

سومی برای بنزین وجود دارد.
طرح تخصیص بنزین به کد ملی افراد مدتی است که مطرح 
شــده و مخالفان و موافقان خاص خود را دارد، برخی بر این 
باورند که تخصیص بنزین به کد ملــی افراد باعث برقراری 
عدالت می شود اما به نظر گروهی دیگر از افراد این طرح تبعات 
منفی بسیاری از قبیل افزایش هزینه های دولت، افزایش قیمت 

بنزین و ایجاد فرصتی مناسب برای دلالان دارد.

در جریان بررســی لایحه بودجه۱۴۰۳، مرکز پژوهش های 
مجلس، پیشــنهاد توزیع یارانه بنزین به افــراد را ارائه کرده 
است. بر اساس این طرح، دولت باید از خردادماه سال آینده به 
سرپرست خانوار های فاقد خودرو به ازای هر نفر، ماهانه ۱۵ لیتر 
سهمیه بنزین اعطا کند که این سهمیه از محل حذف سهمیه 
خانوار های دارای ســه خودرو و بیشتر تامین می شود. در این 
پیشنهاد، امکان تبادل سهمیه بنزین در یک بازار فراهم خواهد 
شد.برای بررسی جنبه های مختلف طرح تخصیص بنزین به 
کد ملی افراد و پیش بینی آینده این طرح، به سراغ داود سوری 

اقتصاددان و استاد پیشین دانشگاه صنعتی شریف رفتیم.
داود سوری در مصاحبه با تیتر کوتاه در رابطه با پیشنهاد توزیع 
یارانه بنزین به افراد، گفت: صرفا هدف از ارائه طرح تخصیص 
بنزین به کد ملی افراد این اســت که به افرادی هم که فاقد 

خودرو هستند، یارانه تعلق بگیرد، اما فارغ از هزینه هایی که 
اجرای چنین طرحی ایجاد می کند، نمی توان پیش بینی کرد که 
پرداخت مستقیم یارانه بنزین به افرادی که فاقد خودرو هستند 
و تاکنون به صورت غیر مستقیم از این یارانه استفاده می کردند، 

به ســود یا زیان این افراد خواهد بود. واضح است که اجرای 
چنین طرحی از لحاظ بروکراتیک و اداری هزینه های زیادی 
را به کشور و بودجه دولت تحمیل می کند. هدف، توزیع بنزین 
به شکلی عادلانه بین همه افراد است اما نمی توان به طور قطع 

بگوییم آیا این موضوع محقق می شود یا خیر.
ســوری در پاسخ به سوال تیتر کوتاه مبنی بر تبعات اجرای 
طرح یارانه بنزین به افراد فاقد خودرو و احتمال ایجاد دلالی و 
تجارت بنزین، توضیح داد: طبعا فردی که خودرو ندارد، به بنزین 
هم نیازی ندارد و بنزینی که به آن اختصاص داده می شود باید 
به فروش رسیده و به دست شخصی برسد که بنزین را نیاز دارد. 
حال اینکه در این فاصه چه کسانی وارد این عرصه می شوند و 
چه نهادهایی شکل می گیرند، مبهم است. به علاوه در اجرای 
این طرح، بنا است تا یک منبع مالی عظیمی از یک سری افراد 

خرد به گروهی دیگر از افراد منتقل شود، مسلما مشکلاتی در 
این زمینه ایجاد می شود.

وی در خصوص افزایش نرخ بنزین و سه نرخی شدن آن بیان 
کرد: درحال حاضر، بنزین، بزرگترین مشــکل دولت است و با 
نرخی پایینی که ارائه می شود، هم منابع انرژی ما از بین رفته و 
هم منجر به آسیب رسیدن به محیط زیست شده است. به نوعی 
تجربه های گذشته نیز نشان می دهد که دولت با افزایش نرخ 
بزنین، هیچ تفاوتی در شرایط زندگی مردم ایجاد نخواهد کرد. 
دولت نمی تواند افزایش نرخ بنزین را به صورت مستقیم اجرا 
کند، اما همچنان نگرانی در مورد افزایش نرخ بنزین وجود دارد. 
برای حل این مشکل باید راه حل های دیگری نیز مطرح شود و 
در آینده با اجرای طرح تخصیص بنزین به کد ملی افراد ممکن 

است نرخ سومی هم برای بنزین مشخص شود.


